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dat) bij en na de bevrijding niet zo maar toegepast worden, ons inziens
niet alleen vanwege de 'zeer reële psychologische factoren' die aan 'het
standpunt van de illegaliteit ten grondslag lagen', maar op grond van veel
méér factoren: het zou voor de brede massa van de bevolking onverteer-
baar zijn geweest indien dezelfde politie die, zij het vaak noodgedwon-
gen, meer dan vier jaar lang de bezetter hand- en spandiensten had
bewezen, nu alle 'foute' elementen ging ophalen; die politie was voorts
haar zelfvertrouwen kwijt; ze was ongewapend en ze was niet talrijk
genoeg. Anders gezegd: men kon met het BBSB en het Wetboek van
Strafvordering niets beginnen.

De commissie vervolgt:

'Toen echter de strijd tussen de beide bovenbedoelde standpunten gevoerd
werd, was de bevrijding van het Zuiden reeds enige maanden achter de rug, zodat
toen de argumenten van de illegaliteit niet meer dezelfde kracht hadden als
tevoren.'

Hier deugt naar ons oordeel geen woord van: de bevrijding van het
Zuiden (d.w.z. de bevrijding van het gebied bezuiden de grote rivieren
en bewesten de Maas) was pas begin december '44 voltooid' en juist in
die maand december werd ten aanzien van het arrestatiebeleid de grote
strijd geleverd tussen de ministers-'kwartiermakers', Speyart, het Militair
Gezag en de illegaliteit. De Enquêtecommissie brengt, op ondeugdelijke
gronden, de kracht van 'de argumenten der illegaliteit' in verband met
de militaire situatie (waarbij ze dan ook nog voorbijgezien heeft aan het
medio december '44 ingezette Duitse Ardennen-offensief); het belang-
rijkste argument der illegaliteit was overigens: de politie is nog niet in
voldoende mate gezuiverd en het is het zwakste punt in het gehele
onderzoek van de Enquêtecommissie dat zij op die politiezuivering in
het geheel niet is ingegaan. Notabene: daar ging de hele zaak om
draaien."

I Let men op het Duitse bruggehoofd bij het Capelse Veer, zelfs pas eind januari
'45. 2 Speyart heeft zijn beperkte opvatting van de politiezuivering duidelijk uitge-
drukt in wat hij begin november '44 tegen mr. Abbing zei: 'De kop is gesaneerd, dus
is er geen enkele reden om de politie te boycotten.' Los nog van het feit dat Speyart
naar het oordeel van de Noordbrabantse illegaliteit die 'kop' onvoldoende had
gesaneerd, was het toch wel heel naïef om te menen dat illegale werkers bereid waren
tot samenwerking met politiefunctionarissen die, zoals mr. Abbing terecht opmerkte,
louter om de door de bezetter vastgestelde financiële premies te verwerven, zich
beschikbaar hadden gesteld voor dienstreizen die ondernomen werden om gearres-
teerde illegale werkers aan de 'SD' over te dragen.


